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Vajna Zoltán 1928-ban született Kolozsváron és idén május 27-én, 95. életévében tért meg 

Teremtőjéhez. A kolozsvári gimnázium után egy évig járt a kolozsvári Bolyai 

Tudományegyetem matematika–fizika szakára. 1948-tól a BME Gépészmérnöki Karán 

folytatta tanulmányait, ahol 1952-ben diplomázott. A végzés után rövid ideig a Szellőző 

Művekben dolgozott, majd Pattantyús-Ábrahám Géza hívására visszatért a Műegyetemre, 

ahol aztán 3 év alatt megszerezte a kandidátusi címet. Élete további részében mindvégig a 

Műegyetemen dolgozott. Az 1956-os forradalomban való részvétele folytán évekig elnöke 

volt a “Műegyetem 1956 Alapítvány” Kuratóriumának, mely hagyományőrző és tényfeltáró 

munkája mellett minden évben rendezi és szervezi az 1956. október 22-i műegyetemi 

eseményeket idéző emlékünnepségeket. Számtalan kitüntetést kapott mind tudományos, mind 

társadalmi munkájáért. Előbb a máltaiaknál, Kozma atyánál segédkezett, aztán a Nyilas Misi 

programba is beszállt, mindig emlegette a „nevelt” gyermekeit, akiket nyaranta fogadott, és 

nevelte, és képezte/képeztette őket. A Segítő Szolgálat második elnökeként igyekezett a 

szervezeti kereteket felállítani és a tevékenységet tervezett módon folytatni. Igényes, precíz 

és következetes, hajlíthatatlan ember volt! Hálásak lehetünk, hogy ismerhettük őt. 



Korábbi számunkban már tájékoztatást adtunk a Silviahemmet Alapítvánnyal kezdeményezett 

együttműködésről. Az előkészítő munka többszöri videokonferencia során folyt, majd amikor 

már kellőképpen körvonalazódtak a lehetőségek, május elején meglátogattuk a intézményt 

Fülöp Attila Gondoskodáspolitikai államtitkárral és Csizi Péter helyettes államtitkárral. A 

helyszínen bemutatták az intézményt és képzési programjukat. A megbeszélések során 

részletesen beszéltünk a program átvételének lehetőségéről, feltételeiről. Egyetértettünk 

abban, hogy célszerű lenne egy magyarországi intézményt akkreditáltatni a Silviahemmettel, 

s ez az intézmény lehetne későbbiekben a trénerek képzésének egyik bázisa. Az Evangélikus 

Egyház Sarepta otthonával tárgyalunk erről, a fogadtatás kedvező. Az első tanfolyam 

időpontját is meghatároztuk: szeptember 11-13-án lesz – valószínűleg a Sarepta otthonban. A 

tanfolyam sikere és kedvező visszajelzések alapján a képzési programban a 

Gondoskodáspolitikai Államtitkárság együttműködésével is számolunk. 

 

 

 

    Porcsalmy László 

 

2022. évi működési támogatás elszámolása 

Még decemberben adtunk be módosítási kérelmet a Belügyminisztérium részére, mert 

szükség volt az eredeti költségterv átalakítására. Ennek elsődleges oka, hogy az ukrajnai 

háború miatt átcsoportosítottunk pénzeszközöket. Eredetileg nem terveztünk a több tízmilliós 

összegű humanitárius segélyezéssel, de a háborús helyzetben rendkívül jelentős mennyiségű 

adományt vittünk Kárpátaljára. A Belügyminisztérium a tavasz folyamán fogadta el a 

módosítási kérelmet, így be tudtuk küldeni a részletes elszámolást. 

Ez a népes delegáció nem teljes 

mértékben a miénk volt, New York 

állam küldöttsége is a helyszínen 

tartózkodott hasonló céllal, a képzési 

rendszer tanulmányozása és átvétele 

céljából. (Biztos, ami biztos, 

említettük is az állam First Lady-

jének, hogy övék csak a kettes 

sorszám…) 

Az Alapítványnál tett látogatás után 

a svéd johanniták két vezetőjével: 

Petter von Sydow Ispotályossal és 

John Montgomeryvel, a Svéd 

Johannita Segítő Szolgálat 

vezetőjével is megbeszélést 

folytatott az Államtitkár úr és 

helyettese, átfogó képet adtunk a 

johanniták tevékenységéről és 

nemzetközi kapcsolatainkról. 



  

EFOP fenntartási időszak – 3. év elszámolása 

A korábban kapott 200 millió forint összegű EFOP pályázat ötéves fenntartási időszakában is 

szükség van a rendszeres adatközlésre. A pályázati forrásból beszerzett gépjárművek 

használatát, valamint a Mórahalmon felépített Krízisközpont fenntartását és a terényi táborban 

történt energetikai fejlesztés eredményeit is igazolni szükséges. A projektmenedzsment 

feladatokat ellátó Tender Európa Kft. koordinálásával május második felében készítettük el 

az elszámolást, és adtuk be a dokumentációt. A fenntartási időszak 3. évéről (2022.05.23.-

2023.05.22.) készült beszámolót is elfogadta az illetékes minisztérium. 

Nagy Tamás 

 

Evangélikus Hittantábor 2023-ban Szombathelyen 

2023. 06. 19-23-a között a Szombathelyi Evangélikus Egyházközség és a Reményik Sándor 

Általános Iskola területén tartottuk meg az evangélikus hittantábort. 

A táborban több korcsoportban több mint 80 fő gyermek és 20 fő segítő - tanító, tanár, ifjúsági 

vezető - vett részt, illetve segítette Steindl-Papp Judit igazgató lelkész és Torma-Hasza 

Mónika iskolalelkészt a napok tartalmas eltöltésében. 

A délelőttök biblikus keretek között zajlottak, délután pedig oldottabb volt, a játék jegyében 

telt el. 

A résztvevő gyerekek hitbeli épülése mindenképpen tapasztalható volt. 

 

A tábor finanszírozásában a Johannita Segítő Szolgálat is segítséget vállalt a rászoruló 

gyerekek térítési díjában.  

Hegedüs László – Szombathely 

 

 

Az oktatásokról 

Lezajlottak a tavaszi középiskolai és egyetemi elsősegély tanfolyamok, ahol 4 középiskolai 

és 3 egyetemi kurzuson összesen közel 200 diák sajátította el az életmentő beavatkozásokat.  

Az iskolai elsősegély tanfolyamok mellett tartottunk munkahelyi elsősegély képzéseket is, 

többek között az Állami Számvevőszék irodai munkatársainak.  

Jártak a Kalandvárban, játszottak a 

Reményik Iskola udvarán, pizzáztak az 

Egyházközség hűs termeiben, ebéd 

keretében. 

A hét zárásaként a Johanneum nagy 

udvarán a szombathelyi tűzoltók 

segítségével - oldandó a nagy meleget - 

habpartin fürödhettek a gyerekek 

 



 

dr. Gorove Kristóf 

A segélyszállítmányokról:  

Idén az elmúlt évekhez képest is bőségesebb volt a nürnbergi sütemény behozatal. Az előző 

negyedév után a nyár elején is több kamionnyi édességet tudtunk szétosztani régről ismert és 

újabb intézmények közt. A teljesség igénye nélkül: 11 raklap került szétosztásra a Szociális 

és Gyermekvédelmi Főigazgatóság hét vármegyéjének intézményeiben, négy raklapnyi 

süteményt küldtünk a Nógrád vármegyei Szent Rita nevelőhálózat mintegy 620 gyermekének 

és nevelőszüleinek, kapott Szada és Göd önkormányzata, a Hatvani kórház gyermekosztálya, 

a Nagycsaládosok Országos Egyesülete és az ország több települése rászorulóinak tudtunk 

örömet okozni a finomságokkal.  

Egy kamionnyi iskolabútort juttattunk el az Őrbottyáni Kvassay Jenő Általános Iskola és a 

Budapest-Fasori Református Kollégium Julianna Általános Iskola részére, az így kapott több 

osztályteremnyi padokat és székeket már használatba is vették az ott tanuló diákok.  

Budapesti és vidéki szervezetek tucatját támogattuk, köztük az Ózdi Cigánymissziót és a 

Vilmányi Cigány Önkormányzatot. Vilmány egy 1400 lelkes borsodi falu, ahol a lakosság 90 

százaléka munkanélküli, sokaknak csak a közmunkaprogram ad megélhetést. Batyi József, 

Józsi bácsi évtizedek óta rendíthetetlenül fáradozik a lakosság megsegítésén, a johannitákkal 

folyamatos kapcsolatban áll. Az elmúlt tíz évben több tonna élelmiszert, ruhát, háztartási és 

elektronikai eszközöket, ápolási ágyakat és eszközöket, óvodai és háztartási bútorokat, tisztító 

és fertőtlenítőszereket, tüzelőanyagot juttattunk el a mélyszegénységben élő embereknek. Az 

elmúlt hónapokban is tudtunk segíteni a legégetőbb szükségükben: ételt és ruhát tudtunk 

felajánlani.  

A Pro Hungaris Alapítvány kérte segítségünket, hogy a Brassói Reménység Háza Református 

Kollégium számára juttassunk el használt és új könyveket. A több ezer könyv most már a 

brassói diákok könyvtárát gazdagítja.  

Igyekszünk a háziápolásban egyre növekvő igényt is kielégíteni, az elmúlt három hónapban 

kerekesszékeket, ápolási ágyat, matracot és egyéb ápolási eszközöket tizenegy alkalommal 

juttattunk el magánszemélyek részére.  

Frigyesi Tamás 

Hedrehelyre mintegy 500 gyümölcsfacsemetét és cserjét hoztunk Németországból, alma, 

körte, ribizli és egres volt a szállítmányban.  

A településsel régóta kapcsolatban vagyunk, hiszen itt működik – az önkormányzat által 

biztosított épületben – az idősek klubja. A polgármester asszony szavait idézzük: 

„Olyan sok volt, azt hittem nem is fog elfogyni, de az utolsó szálig elvitték! Óvodánkba is 

Áprilisban pedig egy családos 

rendezvény keretében – a Családok 

Jézusban Közösség húsvéti 

lelkigyakorlatán – mintegy 400 

embernek tartottunk mentőbemutatót, 

elsősegély oktatást és biztosítottuk 4 

napon keresztül az orvosi ellátást. 



vittünk, mert sajnos annyira nincs már a családoknál ribizli és egres, hogy a gyerekek nem is 

ismerik ezeket a gyümölcsöket! Így még jobban örültünk, mert rengeteg volt belőlük.” 

       

Böhm Kinga – Hedrehely polgármestere 

 

Mentőszolgálat és rendezvénybiztosítás:  

Mentőseink folyamatosan végzik önkéntes szolgálatukat Budaörs mentőállomásáról, hétfői 

napokon egyre elfogadottabb látvány Budapesten és környékén szirénázó, Johannita felirattal 

büszkélkedő esetkocsi.   

A mentési feladatokon kívül úgynevezett mozgóőrségekre is egyre gyakrabban kérnek fel 

minket. Az elmúlt negyedévben 73 eseményen a mi mentőseink vállalták a résztvevők 

egészségügyi biztosítását. A Magyar Zene Háza kulturális programjain állandó jelenlétünk 

van. Az MB1-es amerikai futball csapatok jelentős részének is mi adjuk az egészségügyi 

hátterét. Részt vettünk kanca és ménbemutatókon az Állami Lovardában, a Cserháti 

Maratonfutáson, vízilabda és Thai-boksz mérkőzéseken, céges családi napokon és Balatoni 

fesztiválokon, színházi előadásokon. Ott voltunk a Csömöri Evangélikus napon és a 

Máriaremetei templomkertben tartott pünkösdi ünnepségen is. De hívtak minket a Magyar 

Nemzeti Bank konferenciájára és filmforgatásra is.  

Mentőseink áldozatos munkáját ezúton is köszönjük, az Úristen áldása legyen velük!  

Frigyesi Tamás 

 

BLS – és mentőautó bemutató a Családok Átmeneti Otthona gyermeknapján 

A CSAO gyereknapon a sátorban elsősegélyt mutattunk, tanítottunk. Ketten voltunk a 

rendezvényen Porcsalmy Zsófiával. Újraélesztés, kötözés fáslival és háromszög alakú 

kendővel… Mindegyikhez részletes magyarázatot adtunk a korosztálynak megfelelően. A 

mentőt is megmutattuk, amit nagyon érdekesnek találtak. Jöttek kicsik és nagyok is. Minden 

kedves érdeklődőnek adtunk a JOIN által kiadott elsősegélyfüzetet (Elsősegélyfüzet 5-7 éves 

korosztálynak).  

A község lakossága nagy 

örömmel fogadta a szokatlan 

időben érkező csemetéket, a 

Facebook oldalt elöntötték a 

köszönetek. 

Bízunk benne, hogy kellő 

locsolás mellett szépen 

megerednek majd. 



 

Tóhelyi Tímea 

  

JOIN Ifjúsági és önkéntes munkacsoport éves találkozója 

Idén május közepén a JOIN Ifjúsági és önkéntes munkacsoportjának éves találkozója 

Brüsszelben volt.  

Mindegyik szervezet beszámolt az elmúlt egy évéről, nagyobb projektjéről.  

A JOIN Swap – a csereprogram lehetőségeiről, feltételeiről beszéltünk, illetve az előző évről 

kaptunk a központi iroda által összefoglalót. Idén is nagyon sok a lehetőség, bátorítjuk ezúton 

is önkénteseinket, jelentkezzenek! 

A német, angol és osztrák szervezet mellett a magyar szervezet kicsi, kisebb anyagi háttérrel 

– viszont erős keresztény értékrenddel. Érdekesség, hogy az idei Ifjúsági és önkéntes 

munkacsoport találkozón egyedüliként Magyarországról érkezett olyan képviselő, aki 

önkéntesként végzi a munkáját.  

                           

Lovagi napok Debrecenben 

Idén május 12-14 között kerültek megrendezésre Debrecenben a Johannita Rend lovagi napjai. 

A szervezők mindig szeretnék, ha a rendtagok gyermekei is részt vehetnének rajta, de 

számukra külön programot is igyekeznek biztosítani. Idén 10 gyerkőcöt is elhoztak a szüleik, 

akiket a Segítő Szolgálat ifjaira bíztak, Tagyi Blanka és Nagy Dóra voltak segítségemre.  

Leglelkesebb látogatónk egy 6 éves 

kislány volt, akit annyira érdekelt az 

elsősegélynyújtás, hogy végül az 

újraélesztés menetét már ő mutatta be, 

természetesen a mi felügyeletünk alatt. 

Kedvence az ambubabák felélesztése 

volt és elmondása szerint a gyermeknap 

fénypontja a mi sátrunk. 

A munkacsoport egy kedves kis család, 

sok hasznos ötletet hallhattam – 

tanácsokat kaptam, közösen ötleteltünk. 

A munkacsoport vezetője nagyon kedves 

és tenni vágyó, biztosított a 

támogatásáról, ami nagyon jól esett. 

 

 

Porcsalmy Zsófia 



Pénteki érkezésünkkor hivatalos tennivalónk még nem volt, így elfoglaltuk a kívülről nem 

annyira bizalomgerjesztő, ám belülről csodálatos szállásunkat, majd útnak indultunk felmérni 

a terepet a másnapi programra. 

 

Az Istentisztelet után visszamentünk a templomhoz a közös fotó készítéséhez, majd egy rövid 

ebéd után folytattuk kalandjainkat az Agóra Tudományos Élményközpontban, ahol rengeteg 

érdekes dolgot kipróbálhattunk. 

Ugyan mi, segítők kellően elfáradtunk ezután az intenzív nap után, de a gyerkőcök nagyon jól 

érezték magukat, hálásak vagyunk a velük eltöltött napért. 

A vasárnapi hivatalos program „csak” egy kis levezető kirándulás volt, hortobágyi 

lovaskocsizással és egy finom ebéddel.  

Porcsalmy Zsófia 

Idei Közgyűlésünket a fentebb említett Budapest-Fasori Református Kollégium Julianna 

Általános Iskolában tartottuk meg, ahol „stílusosan” egy olyan termet használhattunk, amely 

az általunk hozott bútorokkal van berendezve. Ezúton is köszönjük Szűcsné Tihanyi Gyöngyi 

igazgatónőnek a helyszín biztosítását!  

A közgyűlésen először megemlékeztünk Vajna Zoltánról, aki a Segítő Szolgálat korábbi 

elnöke volt. (Hírlevelünk elején rövid megemlékezést olvashatnak) Ezután a tagság 

meghallgatta és elfogadta a beszámolókat, a mérleget, majd ritka eseményre került sor, több, 

mint 20 éves szolgálata után elnökségi tagunk, dr. Kószó Péter kérte felmentését, s helyére 

Pozsár Endrét választotta meg a közgyűlés. 

Dr. Kószó Péternek a Közgyűlés megköszönte eddigi munkáját és további életére Isten áldását 

kívánta. Péter egyik első önkéntesünk volt, aki német johannita kapcsolatán keresztül 

felmérhetetlen mennyiségű adományt szervezett Magyarországra. Ezek a szállítmányok 

eleinte Hódmezővásárhely és környékén kerültek szétosztásra, később – a Segítő Szolgálat 

erősödésével – az egész országra és a Kárpát-medencére is kiterjedtek. Hódmezővásárhelyi 

alpolgármestersége alatt Közgyűlésen is vendégül látta a szervezetet. Tanácsaira és 

támogatására mindig számíthattam, s számítok ez után is. Köszönöm Péter! 

Az új elnökségi tag, Pozsár Endre szinte Péterrel egyidőben kezdte johannita tevékenységét, 

ő szállította és sokszor raktározta az adományokat. Fáradhatatlan szervezése pótolhatatlan, s 

mióta nyugdíjba ment, mórahalmi létesítményünknek is szerető gazdaként gondját viseli. 

A szombati ünnepi Istentisztelet előtt 

összegyűjtöttük a gyerekeket, 

megbeszéltük a menetrendet a 

szülőkkel. Közösen beültünk az 

Istentisztelet elejére, majd az 

igehirdetés előtti ének alatt 

átvonultunk a közös programra – egy 

kis ismerkedés, jenga, Dixit…  

 



A Felügyelő Bizottságban is történt változás, Lipcsey Ákos és Missura Gábor egyéb 

elfoglaltságai miatt nem tudták tovább vállalni a feladatot, helyükre Fáy Dánielt és Fülöp 

Zsoltot választotta a Közgyűlés.  

Mindhárom új tisztségviselőnek kívánjuk, Isten áldja meg ezen szolgálatukat is! 

 

Nem csak a Segítő Szolgálatnak, de a JOIN-nak is volt közgyűlése májusban. A brüsszeli 

rendezvényen sok szó esett az ukrajnai háborúval kapcsolatos tevékenységekről, de a 

tagországok külön-külön is beszámoltak egyéb tevékenységeikről. Pénzügyekről is szó volt, 

sajnos a JOIN sem tudja elkerülni az inflációt, így tagdíjemelésre fog sor kerülni, de ez nem 

egységesen lesz meghatározva, hanem a tagok teherbírását figyelembevéve állapítják meg. 

Hosszú idő után lemondott vezetőségi tagságáról Johannes Bucher, valamint Robert 

Brandstetter is elbúcsúzott a JUHA képviseletétől, helyette Petra Grell-Kunziger folytatja a 

munkát. 

Dánia eddig megfigyelőként vett részt, most hivatalosan is a JOIN teljesjogú tagja lett. 

A jövő évi közgyűlést Jeruzsálembe tervezzük, de ha az ottani helyzet nem tenné lehetővé a 

biztonságos lebonyolítást, Budapest lesz a rendező! Ez az esemény jól illeszkedne a 

johanniták magyarországi hivatalos elismerésének 100. évfordulójára tervezett ünnepi 

eseményekhez. 

Porcsalmy László 

 

Június 25-én az immár hagyományos János napi megemlékezést tartottuk meg a 

Margitszigeten. A Szent Mihály kápolnában tartott Istentisztelet után némi szendvics és üdítő 

elfogyasztása után a miskolci Kard és Kereszt Johannita Testvériség hagyományőrző 

csoportja mutatta be a középkori bajvívást, hadakozást. A szigeten sétálókat is odavonzotta a 

látványosság, és sok kisgyerek megnézte a mentőautót is. Nekik kis matricás lapokkal 

kedveskedtünk, míg szüleik a johannita Segítő Szolgálat kis brossúráját kapták, hogy 

megismerhessék, kik is azok a johanniták napjainkban. 

       



      

 

Rövid hírek: 

- Terényi táborunkban több kisebb fejlesztés készült el: tűzjelzők kerültek a szobákba, 

fűtőpaneleket szereltünk fel a konyhában és az étkezőben. Helyreállítottuk a támfalat 

és a zsalugátereket is kijavítottuk. 

- Hedrehelyen az Anyák napját immár szokásosan az óvodások közreműködésével 

tartották meg. 

 

- Júniusban elindultak a táborozások Terényben, idén is sok csoportot várunk. 

- A brüsszeli johanniták újabb odesszai segélyszállítmányhoz kérték segítségünket: 

újabb 20 tonna UHT tej kiszállításának dokumentációját végeztük el. 

 


